

**MEMPERKASA BELIA JOHOR: INTEGRASI TEKNOLOGI,
PEMBANGUNAN SOSIAL, DAN PELUANG EKONOMI UNTUK MASA
DEPAN YANG BERDAYA SAING**

Mohd Sahrul Syukri Yahya, Mohd Gadaffie Abd Aziz & Mohd Azlan Ab Jalil

Corresponding author: idorc@idojohor.my
Pusat Penyelidikan Institut Dato' Onn, Johor Malaysia

Article History:

Received: 27 August 2024

Accepted: 24 October 2024

Published: 31 December 2024

ABSTRAK

Artikel ini mengkaji inisiatif dan kemudahan untuk memperkasa belia di Johor, Malaysia, serta peranan penting mereka dalam pembangunan negara. Penekanan terhadap peralihan generasi muda dalam konteks sosial dan teknologi, artikel ini mengulas bagaimana belia Johor menghadapi cabaran serta peluang yang tersedia. Pertumbuhan pesat belia di Johor, dengan jumlah yang meningkat kepada 1,156,500 pada tahun 2022, menunjukkan keberkesanan program pembangunan belia. Pertumbuhan belia di Johor, seperti Hab Belia Antarabangsa dan Dewan Muda Johor, memainkan peranan penting dalam menyediakan platform untuk pengembangan bakat dan kemahiran. Artikel ini juga menyoroti usaha untuk membina identiti belia Johor yang berdaya saing, produktif, dan sihat, dengan tumpuan kepada integrasi teknologi, kesedaran sosial, dan peluang ekonomi. Melalui inisiatif seperti hackathon sosial dan startup sosial berteknologi, belia Johor digalakkan untuk menyumbang kepada pembangunan masyarakat dan negara. Keseluruhannya, artikel ini menunjukkan betapa pentingnya strategi pembangunan yang holistik dan inklusif untuk memajukan generasi muda Johor ke arah masa depan yang lebih cerah.

Kata Kunci: Inisiatif, Integrasi teknologi, Hab belia antarabangsa, Dewan Muda Johor

***EMPOWERING YOUTH IN JOHOR: TECHNOLOGY INTEGRATION, SOCIAL
DEVELOPMENT, AND ECONOMIC OPPORTUNITIES FOR A COMPETITIVE
FUTURE***

ABSTRACT

This article examines the initiatives and facilities aimed at empowering youth in Johor, Malaysia, and their critical role in national development. Emphasizing the transition of the younger generation in social and technological contexts, the article discusses how Johor's youth are navigating challenges and opportunities. The rapid growth of youth in Johor, with the number rising to 1,156,500 in 2022, reflects the effectiveness of youth development programs. Youth organizations in Johor, such as the International Youth Hub and Dewan Muda Johor, play a crucial role in providing platforms for talent and skill development. The article also highlights efforts to build a competitive, productive, and healthy youth identity in Johor, focusing on technology integration, social awareness, and economic opportunities. Through initiatives like social hackathons and technology-driven social startups, Johor's youth are encouraged to contribute to societal and national development. Overall, the article underscores the importance of a holistic and inclusive development strategy to advance Johor's youth towards a brighter future.

Keywords: Initiative, technology integration, international youth hub, Dewan Muda Johor.

Pengenalan

Pelbagai takrifan mengenai definisi belia berbeza mengikut negara, terutamanya dalam menentukan had umur. Walaupun begitu, konsep belia tetap membawa pengertian yang sama di mana-mana, iaitu fasa penting dalam kehidupan manusia yang menandakan peralihan dari kanak-kanak ke dewasa. Sebagai contoh, di Malaysia, belia umumnya merujuk kepada individu berumur antara 15 hingga 40 tahun, menurut Dasar Pembangunan Belia Negara 1997 (Kementerian Belia dan Sukan Malaysia, 1997). Belia mengikut Akta Belia 2007 (Akta 668) ialah individu yang berumur antara 15 hingga 40 tahun. Manakala, Persatuan Bangsa-bangsa Bersatu (PBB) mendefinisikan belia sebagai golongan yang berumur antara 19 hingga 29 tahun (United Nations Departments of Economic and Social Affairs, 2023). Had umur belia telah mengalami perubahan yang signifikan dan ditetapkan sehingga 30 tahun dan dikuatkuasakan pada tahun 2026 berdasarkan kepada Akta Pertubuhan Belia dan Pembangunan Belia (Pindaan) 2019.

Belia memainkan peranan yang amat penting dalam pembangunan negara. Mereka adalah aset sumber manusia yang berharga untuk membina masa depan negara. Sebagai contoh, generasi muda yang terlibat dalam kepimpinan dapat membawa idea segar dan inovasi yang diperlukan untuk memacu kemajuan. Inisiatif seperti Dasar Belia Negara (DBN) yang diperkenalkan oleh Kementerian Belia dan Sukan (KBS) bertujuan untuk memberi peluang kepada belia mengambil peranan yang lebih aktif dalam pembangunan negara (Kementerian Belia dan Sukan Malaysia, 2015).

Kemajuan globalisasi telah membawa perubahan yang signifikan terhadap gaya hidup belia. Misalnya, kajian oleh Taylor Nelson Sofres Malaysia menunjukkan bahawa belia di Malaysia semakin mengutamakan nilai kekeluargaan, kesihatan, dan penglibatan dalam aktiviti fizikal (Taylor Nelson Sofres Malaysia, 2020). Perubahan dalam nilai dan budaya ini turut mempengaruhi cara belia berfikir dan bersosial.

Generasi belia kini menghadapi pelbagai cabaran dan isu yang kompleks dalam konteks sosial dan teknologi. Transformasi ekonomi dan perkembangan teknologi maklumat dan komunikasi (ICT) telah memberikan impak yang besar terhadap cara hidup mereka (World Economic Forum, 2021). Oleh itu, penting bagi pihak berkuasa dan masyarakat secara keseluruhan untuk memahami dan menyokong perkembangan belia agar mereka dapat memimpin negara ke arah yang lebih baik dalam era globalisasi yang semakin mencabar. Daya saing belia Johor terletak pada keupayaan untuk mencipta, beradaptasi, dan memimpin dalam konteks global yang kompleks dan dinamik. Ia memerlukan pembangunan modal insan yang melampaui kemahiran teknikal, membina generasi muda yang mampu bersaing, inovatif, dan berfikiran global.

Objektif

Objektif artikel ini mengenai pemerkasakan belia di Johor dapat dirumuskan seperti berikut:

1. Mengenalpasti peranan belia

Objektif ini menekankan pentingnya belia sebagai aset strategik dalam pembangunan negara. Belia tidak sekadar sebagai generasi muda, tetapi merupakan pemangkin perubahan yang memiliki potensi untuk memimpin transformasi dalam bidang politik, ekonomi, dan sosial. Mereka dilihat sebagai agen pembaharuan yang dapat membawa perspektif segar dan inovatif untuk menggerakkan kemajuan negara.

2. Menggambarkan inisiatif pemerkasakan

Fokus objektif ini adalah pada pembaharuan kepimpinan yang bertaraf global. Ini bermakna usaha untuk mengembangkan kemahiran kepimpinan belia yang kompetitif di peringkat antarabangsa. Inisiatif ini bertujuan untuk mempersiapkan belia dengan kemampuan memimpin yang visioner, adaptif, dan dapat bersaing dalam konteks global yang semakin kompleks dan dinamik.

3. Menganalisis pertumbuhan belia

Objektif ini merupakan kajian berterusan tentang perkembangan demografik dan potensi belia. Setiap tahun, jumlah dan kualiti belia sentiasa berubah, membawa peluang dan cabaran baharu. Analisis ini penting untuk memahami trend, keperluan, dan potensi generasi muda dalam

memainkan peranan mereka dalam pembangunan negara.

4. Mengintegrasikan teknologi dan kesedaran sosial

Objektif ini menyoroti kepentingan penyatuan antara kemajuan teknologi, khususnya kecerdasan buatan, dengan kesedaran sosial. Ia bertujuan untuk memastikan belia tidak hanya mahir dalam teknologi tetapi turut mempunyai kepekaan sosial yang tinggi, dapat menggunakan teknologi untuk memberi impak positif kepada masyarakat.

5. Membangunkan identiti belia yang berdaya saing

Fokus objektif ini adalah membentuk generasi muda yang mempunyai identiti unik, kuat, dan mampu memberikan sumbangan bermakna kepada masyarakat. Ia melibatkan pembangunan kemahiran, sikap, dan nilai yang membolehkan belia mencipta perubahan positif dan menjadi contoh teladan dalam komuniti.

6. Mencadangkan Usul untuk Pembangunan Masa Depan

Objektif terakhir ini merupakan platform untuk belia menghasilkan idea inovatif dan cadangan konstruktif bagi pembangunan masa hadapan. Konsep DMJ (yang mungkin merujuk kepada satu inisiatif atau program tertentu) digunakan sebagai wadah untuk menghasilkan perspektif baharu yang dapat membentuk masa depan negara.

METODOLOGI

Artikel ini menggunakan tiga metodologi kajian dalam menghasilkan perbincangan yang sistematik bagi memperkasa pembangunan belia di Johor. Antaranya termasuk kajian literatur yang melibatkan kajian terhadap sumber-sumber sekunder seperti laporan rasmi, artikel berita, dan dokumen dasar untuk mengumpulkan maklumat berkaitan inisiatif dan kemudahan untuk belia di Johor. Kedua ialah analisis data iaitu data statistik mengenai pertumbuhan jumlah belia di Johor dan bilangan pertubuhan belia diambil dari sumber seperti Berita Harian dan laporan Majlis Belia Malaysia. Analisis ini membantu menggambarkan trend dan kesan inisiatif yang dijalankan. Dalam konteks kajian pembangunan belia di Johor, metodologi kajian kes yang komprehensif menawarkan pendekatan holistik untuk memahami dinamika inisiatif seperti Hab Belia Antarabangsa Johor, Program Bantu Belia Islam Johor, dan Dewan Muda Johor (DMJ). Metod kualitatif deskriptif dipilih untuk memberikan kedalaman analisis yang memungkinkan penyelidik mengeksplorasi kompleksitas program-program pembangunan belia melalui pelbagai sumber data. Tema utama kajian yang dikenal pasti meliputi pemberdayaan belia, inovasi sosial, inklusi dan akses peluang, serta keterlibatan komuniti global. Ini memungkinkan pengkaji untuk meneroka dimensi pelbagai yang mempengaruhi pengalaman dan perkembangan belia di peringkat tempatan dan antarabangsa. Kaedah pengumpulan data yang dipilih, termasuk temubual mendalam, analisis dokumen rasmi, pemerhatian peserta, dan dokumentasi program, memastikan pendekatan yang menyeluruh dan mendalam. Teknik analisis menggunakan pendekatan analisis kandungan tema, yang membolehkan pengekaman, pengkodan, dan interpretasi naratif yang mendalam tentang pengalaman sebenar peserta program. Kriteria penilaian difokuskan kepada impak program, keberkesanan inisiatif, transformasi sosial, dan potensi pengembangan belia yang komprehensif. Sumber data utama seperti rekod rasmi, testimoni peserta, dan laporan aktiviti akan menyediakan bukti konkrit untuk analisis. Fokus utama kajian adalah untuk memahami mekanisme pemberdayaan, strategi pengembangan kemahiran, pembinaan jaringan antarabangsa, dan keberkesanan intervensi sosial dalam konteks pembangunan belia. Pendekatan ini membolehkan pengkaji tidak sekadar mengumpul data, tetapi turut menginterpretasi konteks yang lebih luas di mana inisiatif-inisiatif ini beroperasi, memberikan pemahaman yang mendalam tentang peranan belia dalam transformasi sosial di Johor. Melalui metodologi ini, kajian dapat menghasilkan perspektif komprehensif yang melampaui sekadar statistik dan laporan rasmi, menyelidiki pengalaman sebenar belia, cabaran yang dihadapi, dan potensi transformatif program-program pembangunan. Ia memungkinkan pengkaji untuk membuat kesimpulan yang bermakna tentang bagaimana inisiatif seperti Hab Belia Antarabangsa Johor, Program Bantu Belia Islam Johor, dan Dewan Muda Johor (DMJ) secara aktif membentuk landskap pembangunan belia di peringkat tempatan dan berpotensi menyumbang kepada perubahan sosial yang lebih luas.

INISIATIF DAN KEMUDAHAN UNTUK MEMPERKASA BELIA DI JOHOR: HAB BELIA DAN PROGRAM PEMBANGUNAN

Hab Belia Johor yang ditubuhkan pada tahun 2018 adalah sebuah kemudahan yang menyediakan peluang bagi anak muda, sama ada di bandar atau luar bandar, untuk menjalankan pelbagai aktiviti pembangunan seperti sukan, pendidikan, ekonomi, dan kemasyarakatan, khususnya di negeri Johor. Sebagai contoh, di Johor Bahru, Hab Belia yang telah dimulakan di Hutan Bandar bertindak sebagai perintis bagi pembangunan Hab Belia Antarabangsa Johor, yang menawarkan pelbagai aktiviti indoor seperti *ecology building* (aktiviti dalaman belia) dan outdoor seperti *wall climbing* dan *parkour*. Di Iskandar Puteri pula, padang bola dan kolam renang yang disediakan membantu dalam membangunkan potensi belia dalam sukan dan rekreasi (Berita Harian, 2018).

Pentingnya kemudahan untuk belia di Johor tidak dapat disangkal. Melalui inisiatif seperti Hab Belia Antarabangsa Johor, peluang untuk belia terlibat dalam aktiviti pembangunan semakin bertambah. Misalnya, di Hutan Bandar, mereka dapat terlibat dalam aktiviti dalaman seperti *ecology building* yang memperkukuhkan kesedaran alam sekitar, manakala di luar, cabaran *wall climbing* dan *parkour* membantu meningkatkan ketahanan fizikal. Begitu juga di Iskandar Puteri, padang bola dan kolam renang bukan sahaja menyediakan ruang rekreasi tetapi juga tempat untuk memupuk semangat kesukanan dan kesepaduan komuniti.

Selain itu, pada tahun 2017, Perbadanan Islam Johor (PIJ) melancarkan Program Bantu Belia Islam Johor yang merangkumi sokongan kepada usahawan belia Islam melalui *My Home Shop*, kursus-kursus berkaitan, dan rancangan *Indienomics* (Perbadanan Islam Johor, 2017). Inisiatif ini memberi peluang kepada belia Islam untuk membangunkan potensi keusahawanan mereka dan menyumbang kepada ekonomi negeri. Dewan Muda Johor (DMJ) juga memainkan peranan penting dalam menyokong golongan belia menerusi Agenda Maju Johor 2030 (Dewan Muda Johor, 2017). DMJ membantu belia mempersiapkan diri menghadapi cabaran masa depan dengan menyediakan platform untuk pertukaran idea dan pembangunan diri.

Dengan adanya pelbagai program dan kemudahan yang disediakan, anak muda di Johor dapat terus berkembang dan menyumbang kepada pembangunan negeri. Inisiatif seperti Hab Belia Antarabangsa Johor, Program Bantu Belia Islam Johor, dan Agenda Maju Johor 2030 adalah bukti komitmen pihak berkuasa tempatan dalam memperkasa generasi muda bagi masa depan yang lebih cerah.

PERTUMBUHAN PESAT BELIA DAN PERANAN PERTUBUHAN BELIA DI JOHOR: KEARAH PEMBANGUNAN HOLISTIK DAN INKLUSIF

Pada tahun 2022, jumlah belia di negeri Johor mencapai 1,156,500 orang, yang mewakili 12.7% daripada jumlah keseluruhan belia di Malaysia (IYRES, 2022). Angka ini menunjukkan peningkatan sebanyak 80,200 orang berbanding tahun sebelumnya, menandakan pertumbuhan yang positif dalam jumlah belia di negeri Johor. Peningkatan ini mungkin mencerminkan keberkesanan program-program pembangunan belia yang telah dilaksanakan oleh kerajaan tempatan. Dengan lebih ramai belia yang terlibat dalam pelbagai aktiviti pembangunan diri dan komuniti, inisiatif seperti pembangunan infrastruktur mesra belia serta program-program pembangunan telah memberi impak positif yang signifikan.

Melihat kepada pertambahan jumlah belia yang signifikan ini, adalah penting bagi pihak berkuasa tempatan untuk terus menyediakan peluang-peluang pembangunan yang relevan bagi belia. Ini termasuklah program latihan, bantuan keusahawanan, dan sokongan psikososial untuk memastikan bahawa belia dapat berkembang secara holistik dan memberi sumbangan yang positif kepada masyarakat. Peningkatan jumlah belia di negeri Johor adalah satu perkembangan yang memberangsangkan dan menunjukkan komitmen yang tinggi dalam memastikan generasi muda negara terus berkembang dan memberi impak positif kepada pembangunan negara.

Pada tahun 2019, jumlah persatuan belia di Johor mencapai 497 pertubuhan yang secara rasminya berdaftar di bawah Majlis Belia Malaysia (MBM) dan Pusat Pembangunan Belia Johor (JOYDEC) (Kementerian Belia dan Sukan, 2018; MBM, 2019; JOYDEC, 2019). Kedua-dua entiti ini memainkan peranan penting dalam pembangunan belia di negeri Johor. MBM bertanggungjawab menyelaraskan dan memperkasa aktiviti-aktiviti belia di peringkat kebangsaan, manakala JOYDEC memberi tumpuan kepada pembangunan belia di peringkat negeri.

Taburan pertubuhan belia di Johor menunjukkan kepelbagaian minat yang disokong oleh

pertubuhan-pertubuhan ini, termasuk bidang seni dan kebudayaan, sukan dan rekreasi, pendidikan dan kepimpinan belia, serta lain-lain. Penubuhan pertubuhan-pertubuhan ini memberi peluang kepada belia untuk mengembangkan bakat dan kemahiran mereka. Sasaran untuk mencapai keahlian seramai 200,000 orang menjelang tahun 2027 mencerminkan komitmen untuk memperluaskan penglibatan belia dalam pertubuhan-pertubuhan ini (MBM, 2019). Dengan peningkatan jumlah keahlian, diharapkan lebih ramai belia dapat turut serta dalam pelbagai program pembangunan belia yang ditawarkan.

Secara keseluruhan, pertubuhan belia di Johor berperanan penting dalam menyediakan platform untuk belia berkongsi idea, mengekalkan identiti budaya, serta menyumbang kepada pembangunan sosial dan ekonomi negeri. Dengan sokongan yang berterusan, pertubuhan-pertubuhan belia ini dapat terus menjadi tulang belakang dalam memperkasa generasi muda Johor (JOYDEC, 2019).

PEMBANGUNAN IDENTITI BELIA JOHOR YANG BERDAYA SAING DAN INKLUSIF

Melahirkan identiti belia Johor yang berdaya saing, produktif, dan sihat merupakan aspek penting dalam pembangunan negeri. Identiti yang dihasilkan oleh belia bukan sahaja mencerminkan potensi individu tetapi juga memainkan peranan penting dalam memupuk semangat perpaduan di kalangan belia Johor. Sebagai contoh, program pembangunan belia yang menyediakan peluang untuk memperkukuhkan kemahiran serta mengekalkan kesihatan fizikal dan mental mereka adalah penting dalam memastikan generasi akan datang dapat bersaing secara global (Kementerian Belia dan Sukan, 2021).

Selain itu, identiti yang diterapkan dalam diri belia juga dapat membantu merapatkan jurang perbezaan antara belia di bandar dan luar bandar. Misalnya, melalui program pertukaran budaya antara belia dari kedua-dua kawasan, persefahaman dan toleransi antara mereka dapat ditingkatkan. Dengan adanya perkongsian idea dan pengalaman, belia dapat memahami serta menghargai kepelbagaian budaya dan latar belakang masing-masing (Majlis Belia Malaysia, 2020).

Di dalam Dewan Belia Johor (DMJ), pembinaan daya kreatif belia menjadi fokus utama. Melalui aktiviti seni dan kebudayaan, belia dapat mengekspresikan diri serta mencipta inovasi yang membawa impak positif kepada masyarakat. Keputusan yang diambil oleh belia bukan sahaja mempengaruhi masa depan negeri Johor, tetapi juga turut menyumbang kepada pembangunan negara dan agama secara keseluruhan (JOYDEC, 2019).

Dengan kesedaran akan pentingnya identiti belia yang berdaya saing, produktif, dan sihat, langkah-langkah pembangunan yang difokuskan kepada perkembangan belia perlu diteruskan demi memastikan kelestarian serta kemajuan negeri dan negara pada masa akan datang.

INISIATIF DAN USUL UNTUK PEMBANGUNAN BELIA JOHOR: INTEGRASI TEKNOLOGI, KESEDARAN SOSIAL, DAN PELUANG EKONOMI

Melahirkan identiti belia Johor yang berdaya saing, produktif, dan sihat merupakan satu aspek penting dalam pembangunan negeri. Identiti ini bukan sahaja mencerminkan potensi individu tetapi juga memainkan peranan penting dalam memupuk semangat perpaduan di kalangan belia Johor. Program pembangunan belia yang menyediakan peluang untuk memperkukuhkan kemahiran serta mengekalkan kesihatan fizikal dan mental adalah penting untuk memastikan generasi akan datang dapat bersaing secara global. Program-program ini, termasuk hackathon sosial dan bengkel etika digital, memperlihatkan bagaimana belia dapat menggunakan teknologi untuk menyelesaikan masalah sosial, seperti kemiskinan dan pendidikan (Joydec, 2023).

Untuk melahirkan identiti belia Johor yang berdaya saing, adalah penting untuk memberi mereka peluang yang mencukupi untuk berkembang. Sebagai contoh, program latihan kemahiran teknologi seperti pengaturcaraan atau reka bentuk grafik boleh membantu belia memperoleh kemahiran moden yang diperlukan dalam pasaran kerja yang kompetitif (Zaini & Hassan, 2023). Selain itu, menyediakan ruang untuk aktiviti sukan dan rekreasi juga penting untuk mengekalkan kesihatan fizikal belia, memastikan mereka sentiasa bertenaga dan sihat (Jabatan Belia dan Sukan Johor, 2024).

Di samping itu, semangat perpaduan di kalangan belia Johor juga boleh diperkukuhkan melalui program-program pembangunan belia yang mendorong kerjasama dan toleransi antara pelbagai kumpulan etnik dan budaya. Misalnya, mengadakan program sukarela yang melibatkan belia dari

pelbagai latar belakang boleh membina jalinan kasih yang kukuh di kalangan mereka (Ali, 2022). Ini penting kerana semangat perpaduan adalah asas yang penting dalam membangunkan masyarakat yang harmoni dan progresif (Utusan Malaysia, 2023). Pada tahun 2018, Jabatan Perpaduan Negara dan Integrasi Nasional (JPIN) telah melancarkan Indeks Perpaduan Nasional untuk menilai tahap perpaduan dalam Masyarakat Malaysia berbilang kaum yang dijalankan secara berkala iaitu pada tahun 2022 dan 2023.

Dengan adanya hackathon sosial dan bengkel etika digital, belia Johor dapat melibatkan diri dalam penyelesaian masalah sosial secara kreatif dan inovatif. Contohnya, melalui hackathon sosial, mereka boleh mencipta aplikasi mudah alih yang membantu golongan miskin mendapatkan bantuan kewangan dengan lebih efisien (New Straits Times, 2024). Sementara itu, bengkel etika digital boleh membimbing belia dalam menggunakan teknologi secara bertanggungjawab dan menjauhi penyalahgunaan dalam talian (Kementerian Komunikasi dan Multimedia Malaysia, 2024).

Dengan usaha berterusan dalam pembangunan belia yang holistik dan inklusif, Johor dapat melahirkan generasi muda yang lebih berdaya saing, berpotensi, dan bersedia untuk menghadapi cabaran global yang kompleks. Adalah penting untuk terus memberi perhatian kepada pembangunan belia sebagai aset utama dalam mewujudkan masa depan negeri yang cemerlang dan berjaya (Harun, 2023).

Integrasi Prinsip-Prinsip Madani dengan Teknologi

Dewan Belia Johor (DMJ) berusaha untuk mengintegrasikan prinsip-prinsip Madani dengan fokus pada teknologi dan digitalisasi (Berita Harian, 2024). Aktiviti seperti hackathon sosial, bengkel etika digital, dan projek komuniti berteknologi tinggi dijalankan untuk menggalakkan belia mengaplikasikan teknologi untuk kebaikan sosial. Dengan menerapkan prinsip-prinsip Madani dalam konteks teknologi, generasi muda dapat memanfaatkan inovasi untuk memperbaiki masyarakat (Berita Harian, 2024). Sebagai contoh, hackathon sosial memberi peluang kepada belia untuk bekerjasama menciptakan solusi digital bagi masalah kemiskinan atau pendidikan (Ahmad & Zulkifli, 2023).

Startup Sosial Berteknologi

Startup sosial berteknologi telah membuka peluang yang luas untuk mencipta impak positif dalam masyarakat (Johnson & Taylor). Selain daripada penyelesaian masalah sosial, teknologi juga membolehkan startup untuk mencapai lebih ramai individu dengan kos yang lebih rendah berbanding pendekatan tradisional. Misalnya, platform digital yang menyediakan latihan kemahiran untuk golongan belia yang kurang berkemampuan secara kewangan telah mengubah cara pendekatan kepada pendidikan vokasional.

Selain itu, kolaborasi antara startup sosial dan organisasi bukan kerajaan (NGO) atau agensi kerajaan dapat memperluaskan impak sosial yang dihasilkan (UNDP, 2020). Dengan memanfaatkan teknologi sebagai medium, kerjasama ini dapat memberi akses kepada lebih ramai individu yang memerlukan bantuan. Contohnya, kerjasama antara startup yang menyediakan perkhidmatan kesihatan mental dengan klinik kesihatan awam telah membantu mengurangkan stigma terhadap penyakit mental dan meningkatkan kesedaran masyarakat (Lee & Wong, 2022).

Dengan terus menggalakkan inovasi dalam bidang teknologi sosial, kita dapat melihat penyelesaian yang lebih kreatif dan berkesan untuk cabaran sosial yang dihadapi oleh masyarakat. Melalui usaha berterusan dalam memupuk kolaborasi antara pemain industri, pihak kerajaan, dan masyarakat, kita dapat mencapai transformasi yang signifikan dalam menangani masalah sosial secara holistik dan berkesan.

Berkarisma Pemikiran Global

Platform terbuka yang memperjuangkan penyertaan aktif anak muda dalam proses pembangunan negara adalah langkah yang sangat positif (Rahman & Zainal, 2020). Dengan medium demokratik ini, generasi muda dapat berperanan secara langsung dalam membentuk dasar dan polisi yang akan mempengaruhi masa depan negeri dan negara. Kebebasan untuk menyuarakan pendapat dan memberikan cadangan konstruktif adalah aspek penting dalam memastikan keadilan dan keberkesanan dalam sistem demokrasi

tempatan. Selain itu, melalui inisiatif ini, anak muda dapat memperluas pemahaman mereka terhadap isu-isu kompleks yang sedang berlaku dan belajar untuk menjadi warganegara yang bertanggungjawab dan berwawasan. Dengan demikian, mereka dapat turut serta dalam membentuk masa depan yang lebih baik bagi komuniti dan negara secara keseluruhan.

Contoh konkrit dari platform terbuka ini adalah melalui penubuhan forum belia di setiap daerah, di mana pemuda boleh mengemukakan pandangan mereka mengenai isu-isu penting yang mempengaruhi komuniti tempatan (Kementerian Belia dan Sukan Malaysia, 2021). Dengan cara ini, pemuda dapat memberikan sumbangan yang signifikan kepada pembangunan setempat dan memastikan suara mereka didengar oleh pihak berkuasa. Selain itu, program latihan kepimpinan dan kemahiran sosial juga boleh diadakan melalui platform ini untuk memperkukuhkan kemahiran anak muda dalam berkomunikasi dan bekerjasama dengan orang lain (Ismail & Hashim, 2019).

Selain daripada itu, kerjasama antara pemuda dari pelbagai latar belakang budaya dan pendidikan juga dapat dipupuk melalui platform ini. Dengan berinteraksi dengan individu yang mempunyai pandangan yang berbeza, anak muda dapat memperluas perspektif mereka dan belajar untuk menghargai kepelbagaian dalam masyarakat. Ini akan membantu dalam memupuk semangat kesatuan dan saling hormat antara ahli masyarakat yang berbeza-beza (Lee & Anwar, 2022).

Dengan melibatkan anak muda dalam proses pembangunan negara melalui platform terbuka, kita tidak hanya memberi mereka peluang untuk membentuk masa depan mereka sendiri, tetapi juga memastikan bahawa kepentingan generasi akan datang turut diambil kira. Inisiatif ini adalah langkah positif dalam memastikan kesinambungan pembangunan negara dan keharmonian dalam masyarakat.

Penubuhan dan Fungsi DMJ

Persidangan DMJ yang berfungsi sepenuhnya pada tahun 2018 hingga kini telah menjadi satu platform yang penting dalam membincangkan isu-isu yang berkaitan dengan pemeraksanaan masyarakat setempat. Selain daripada perbincangan mengenai pemeraksanaan Southern Volunteers (SV) dan akses kepada pendidikan awal kanak-kanak, persidangan kali kedua yang berlangsung di Bangunan Dato' Onn Jaafar Muhammad pada bulan Disember 2023 turut membincangkan keperluan untuk pembinaan Sistem Transit Aliran Ringan (LRT) bagi meningkatkan kemudahan pengangkutan awam (Dewan Muda Johor, 2023). Inisiatif ini tidak hanya bertujuan untuk meningkatkan mobiliti belia tetapi juga untuk memperkukuhkan kesedaran politik di kalangan golongan muda.

Dengan adanya perbincangan yang meluas dalam persidangan ini, terdapat potensi untuk mewujudkan perubahan positif dalam masyarakat. Pembinaan Sistem Transit Aliran Ringan (LRT) bukan sahaja akan memberi kemudahan kepada penduduk setempat dalam mobiliti harian, tetapi juga akan membuka peluang ekonomi baru dan meningkatkan kualiti hidup penduduk di kawasan tersebut (Lee & Tan, 2021). Selain itu, kesedaran politik yang diperkukuhkan di kalangan belia akan membawa kepada generasi yang lebih proaktif dalam menyumbang kepada pembangunan negara.

Diharapkan persidangan DMJ akan terus menjadi platform yang berkesan dalam merangka dasar-dasar yang progresif dan membawa impak positif kepada masyarakat setempat (Mustafa & Hashim, 2020).

Inisiatif DMJ: Memperkasa Belia dalam Pembangunan Komuniti dan Kesihatan

DMJ menawarkan pelbagai program yang bertujuan untuk melibatkan belia dalam pembangunan komuniti dengan lebih efektif. Selain daripada Forum dan dialog DMJ yang membolehkan ahli-ahli untuk membincangkan isu-isu ekonomi dan pembangunan wilayah, terdapat juga inisiatif lain yang turut memberi impak yang positif kepada masyarakat. Sebagai contoh, Program DMJ Internship memberi peluang kepada belia untuk terlibat secara langsung dalam aktiviti pentadbiran dan pengurusan yang membantu mereka memperoleh pengalaman praktikal yang bernilai (Kementerian Belia dan Sukan Malaysia, 2023).

Selain itu, Program Kesihatan Jantung Percuma yang disediakan oleh DMJ adalah satu langkah proaktif dalam menyediakan pemeriksaan dan rawatan jantung kepada golongan B40 yang memerlukan. Inisiatif seperti ini tidak hanya membantu dalam meningkatkan kesedaran kesihatan dalam kalangan

belia, tetapi juga memberi impak yang positif kepada komuniti secara keseluruhan (Berita Harian, 2023). Tambahan pula, Program Pek Orang Muda untuk Orang Muda (POMPOM) yang diperkenalkan oleh Kementerian Belia dan Sukan adalah satu lagi contoh yang memfokuskan kepada pembangunan bakat kepimpinan dalam kalangan belia (Kementerian Belia dan Sukan Malaysia, 2023). Institut Dato' Onn merupakan institusi yang melaksanakan POMPOM dengan Kerjasama Majlis Belia Daerah, Majlis Belia Negeri Johor yang memberi fokus kepada aktiviti sukarelawan dan Pembangunan kepimpinan. Program ini telah dibahagikan kepada tiga zon iaitu zon utara, selatan dan timur yang merangkumi 10 daerah di negeri Johor.

Sesi libat urus dan Majlis Khatam Al-Quran yang dianjurkan oleh DMJ memberi platform yang baik kepada belia untuk terlibat secara aktif dalam pembentukan dasar dan meningkatkan kefahaman keagamaan. Melalui program-program ini, belia dapat memainkan peranan yang lebih signifikan dalam pembangunan komuniti dan memastikan suara mereka didengar (Utusan Malaysia, 2023). Dengan adanya pelbagai inisiatif yang ditawarkan oleh DMJ, belia dapat melibatkan diri mereka secara positif dalam pembangunan negara dan membangunkan potensi diri mereka dengan lebih baik.

Pendekatan Holistik dalam Memajukan Kebajikan Sosioekonomi, Pendidikan, dan Teknologi di Malaysia

Dalam konteks sosioekonomi, isu penting termasuk kebajikan masyarakat Felda dan keberkesanan Pakej Rangsangan Ekonomi (PRE) Ihsan Johor. Pendidikan dan teknologi, seperti Universiti Johor sebagai *Pilot Project* untuk pendidikan percuma dan diskaun pembayaran PTPTN, merupakan langkah progresif yang perlu diteruskan (Majlis Belia Malaysia, 2023). Pembangunan masyarakat termasuk laluan khas pejalan kaki Johor - Woodlands dan pengurusan prasarana untuk golongan OKU juga perlu diberi perhatian (Majlis Belia Malaysia, 2023). Selain itu, implementasi teknologi seperti *social distancing assistant* dan kajian keberkesanan sistem PdPR penting untuk kesihatan dan pembelajaran belia (Berita Harian, 2023).

Dalam menangani isu kebajikan masyarakat Felda, penting untuk memperluaskan program bantuan seperti bantuan pendidikan, latihan kemahiran, dan bantuan keusahawanan untuk memastikan kelestarian komuniti tersebut. Selain itu, meluaskan akses kepada teknologi maklumat dan komunikasi (ICT) di kawasan Felda juga dapat membantu meningkatkan taraf hidup penduduk setempat. Terdapat contoh kejayaan di mana program-program seperti ini telah memberi impak positif kepada masyarakat setempat di seluruh negara (Utusan Malaysia, 2023).

Pada aspek keberkesanan Pakej Rangsangan Ekonomi (PRE) Ihsan Johor, adalah penting untuk meneliti secara teliti pelaksanaan setiap inisiatif dalam pakej tersebut bagi memastikan kesan yang maksimum terhadap ekonomi negeri. Sebagai contoh, melalui pemantauan yang berterusan dan penilaian prestasi, boleh dikenal pasti bidang-bidang yang memerlukan lebih banyak sokongan dan penambahbaikan (Kementerian Kewangan Malaysia, 2023). Dengan itu, kesan positif pakej tersebut dapat dirasakan oleh lebih ramai golongan masyarakat.

Selain itu, dalam konteks pendidikan, Universiti Johor sebagai *Pilot Project* untuk pendidikan percuma merupakan langkah progresif yang perlu diteruskan. Contohnya, melalui penyediaan bantuan kewangan kepada pelajar yang berpotensi tetapi kurang berkemampuan secara kewangan, lebih ramai individu berbakat dapat meneruskan pengajian ke peringkat universiti tanpa halangan kewangan (Majlis Belia Malaysia, 2023). Ini tidak hanya memberi manfaat kepada individu tersebut tetapi juga kepada pembangunan negara secara keseluruhan.

Pembangunan masyarakat juga termasuk laluan khas pejalan kaki Johor - Woodland's yang perlu diberi perhatian. Contoh langkah proaktif adalah dengan menyediakan kemudahan seperti tempat duduk rehat, lampu jalan yang terang, dan penjagaan keselamatan bagi memastikan pengguna laluan tersebut merasa selamat dan selesa (Majlis Belia Malaysia, 2023). Dengan ini, lebih ramai penduduk setempat akan digalakkan untuk menggunakan laluan tersebut untuk aktiviti rekreasi dan riadah harian.

Pengurusan prasarana untuk golongan OKU juga merupakan aspek penting dalam pembangunan masyarakat. Contoh tindakan yang boleh diambil termasuk memastikan semua kemudahan awam seperti pusat membeli-belah, institusi pendidikan, dan stesen pengangkutan awam adalah mesra OKU. Dengan memastikan aksesibiliti dan kemudahan yang mencukupi, golongan OKU dapat turut menikmati pelbagai kemudahan seperti individu lain dalam masyarakat (Berita Harian, 2023).

Selain itu, implementasi teknologi seperti *social distancing assistant* dan kajian keberkesanan sistem PdPR adalah langkah penting untuk kesihatan dan pembelajaran belia (Utusan Malaysia, 2023). Contohnya, dengan penggunaan aplikasi kesihatan yang memantau jarak sosial dan kekerapan pendedahan kepada kumpulan risiko, keselamatan kesihatan masyarakat dapat dipertingkatkan. Begitu juga dengan kajian keberkesanan sistem pembelajaran dalam talian (PdPR) yang boleh membantu meningkatkan aksesibiliti dan kualiti pendidikan belia di era digital ini (Berita Harian, 2023).

Dengan memberi tumpuan kepada isu-isu penting seperti kebajikan masyarakat, pendidikan, pembangunan masyarakat, dan teknologi, Malaysia boleh terus maju ke arah pembangunan yang mampan dan inklusif. Adalah penting untuk terus berinovasi dan beradaptasi dengan perubahan semasa bagi memastikan keperluan masyarakat terus dipenuhi dan negara dapat terus berkembang ke arah yang lebih baik.

Peranan Belia Johor dalam Pembangunan Komuniti dan Isu Sosioekonomi: Langkah Strategik untuk Masa Depan yang Inklusif

Usul seperti penghapusan diskriminasi kaum (ICERD), pengangguran dalam kalangan belia, dan pengagihan belanjawan perlu diberi perhatian untuk memastikan keharmonian, peluang pekerjaan, dan penggunaan belanjawan yang berkesan (Kementerian Belia dan Sukan, 2024). Isu air dan pelaksanaan pembangunan belia peringkat akar umbi juga penting untuk memastikan kestabilan sumber air dan keperluan belia dipenuhi dengan baik (Kementerian Belia dan Sukan, 2024).

Dalam konteks penghapusan diskriminasi kaum, penting bagi pihak berkuasa untuk mengambil tindakan yang proaktif dalam memastikan setiap individu, tanpa mengira latar belakang etnik atau kepercayaan, diberi peluang yang sama dalam semua bidang kehidupan (Majlis Belia Malaysia, 2023). Misalnya, program latihan kerja yang menyasarkan golongan yang terpinggir seperti orang asli atau golongan kurang berpeluang dapat membantu mengurangkan jurang ekonomi dan sosial (Berita Harian, 2023).

Selain itu, isu pengangguran dalam kalangan belia juga memerlukan perhatian serius. Langkah-langkah seperti menyediakan lebih peluang pekerjaan melalui pelan-pelan pembangunan ekonomi yang inklusif dan memberi tumpuan kepada pembangunan kemahiran belia boleh membantu mengurangkan kadar pengangguran di kalangan golongan muda (Kementerian Belia dan Sukan, 2024). Contohnya, program magang yang berkualiti dan berorientasikan industri boleh membantu belia mendapatkan pengalaman kerja yang relevan dan meningkatkan daya saing mereka di pasaran tenaga kerja (Utusan Malaysia, 2023).

Selain itu, pengagihan belanjawan yang berkesan juga merupakan faktor penting dalam memastikan keadilan sosioekonomi. Pihak berkuasa perlu memastikan bahawa sumber kewangan disalurkan secara berkesan kepada projek-projek yang memberi impak positif kepada masyarakat secara keseluruhan (Kementerian Kewangan Malaysia, 2023). Sebagai contoh, memperkenalkan mekanisme pemantauan dan penilaian yang teliti dapat membantu mengukur keberkesanan pengagihan belanjawan dan memastikan tiada pembaziran atau penyelewengan berlaku (Majlis Belia Malaysia, 2023).

Di samping itu, isu air dan pembangunan belia peringkat akar umbi juga perlu mendapat perhatian. Sumber air yang mampan adalah asas kepada kehidupan yang sihat dan lestari. Oleh itu, langkah-langkah untuk memastikan kualiti air yang baik dan pemuliharaan sumber air perlu diberi keutamaan (Berita Harian, 2023). Selain itu, pembangunan belia peringkat akar umbi seperti program pembangunan komuniti tempatan boleh membantu memperkukuhkan hubungan sosial dan ekonomi dalam masyarakat setempat (Utusan Malaysia, 2023).

Secara keseluruhan, kesedaran dan tindakan yang diperlukan terhadap isu-isu yang disebutkan adalah penting untuk memastikan pembangunan yang mampan dan inklusif bagi semua golongan dalam masyarakat. Dengan melakukan langkah-langkah yang strategik dan berkesan, kita dapat memastikan keharmonian, peluang pekerjaan, dan penggunaan belanjawan yang lebih berkesan demi kesejahteraan bersama.

Dengan pelbagai inisiatif dan program yang disediakan oleh DMJ, belia Johor berpeluang untuk terlibat secara aktif dalam pembangunan komuniti dan memainkan peranan penting dalam pembentukan masa depan negeri. Melalui usaha bersama, diharapkan belia Johor akan terus berkembang sebagai pemimpin masa depan yang dinamik dan berwawasan (Majlis Belia Malaysia, 2023).

Contohnya, melalui program sukarelawan yang dianjurkan oleh DMJ, belia Johor dapat turut serta dalam aktiviti membersihkan kawasan persekitaran untuk menjaga kebersihan dan keindahan tempat tinggal (Berita Harian, 2023). Selain itu, melalui program pembangunan kemahiran seperti kursus keusahawanan, belia Johor dapat memperoleh pengetahuan dan kemahiran yang berguna untuk memulakan perniagaan sendiri di masa depan (Utusan Malaysia, 2023).

Dengan melibatkan belia secara aktif dalam pelbagai inisiatif ini, kita dapat melihat peningkatan dalam keaktifan belia dalam pembangunan komuniti. Hal ini akan membantu dalam mencipta generasi muda yang lebih bertanggungjawab dan berpotensi untuk membawa perubahan positif dalam masyarakat (Kementerian Belia dan Sukan, 2024). Selain itu, melalui penglibatan dalam pembangunan komuniti, belia Johor dapat memainkan peranan penting dalam memastikan kelestarian dan kemakmuran negeri Johor ke depan (Majlis Belia Malaysia, 2023).

Dalam konteks pembangunan belia di Johor, kerjasama strategik atau *partnership* menjadi elemen kritikal dalam mencapai transformasi sosial dan ekonomi. Menurut laporan Kementerian Belia dan Sukan Malaysia (2023), pendekatan kolaboratif antara pelbagai pemangkin telah menunjukkan kesan positif yang signifikan dalam pemberdayaan belia. Kemitraan ini merangkumi hubungan strategik antara kerajaan, sektor swasta, institusi pendidikan, dan organisasi belia, yang membentuk ekosistem sokongan komprehensif. Polisi pembangunan belia di Johor, seperti yang digariskan dalam Pelan Induk Pembangunan Belia Negeri Johor (2022-2030), menekankan empat tonggak utama: pendidikan, keusahawanan, keterlibatan sosial, dan pembangunan modal insan. Profesor Dr. Mazlan Ibrahim dari Universiti Teknologi Malaysia (2023) mencatat bahawa polisi ini bertujuan mewujudkan kerangka yang membolehkan belia bukan sekadar menjadi penerima manfaat, tetapi rakan kongsi aktif dalam proses pembangunan. Model kerjasama yang dicadangkan merangkumi lima dimensi utama. Pertama, kerjasama antara universiti dan industri yang membolehkan program latihan khusus dan pengalaman kerja praktik. Kedua, platform kolaborasi antarabangsa yang memungkinkan pertukaran idea dan pengalaman dengan belia global. Ketiga, inisiatif perkongsian antara agensi kerajaan dan organisasi belia tempatan untuk merancang program yang lebih responsif. Menurut kajian Bank Dunia (2022), pendekatan multi-pemangkin ini telah terbukti berjaya dalam meningkatkan modal sosial dan ekonomi belia. Contohnya, program "Usahawan Muda Johor" yang dilancarkan pada 2022 telah menghasilkan 150 startup baru, dengan sokongan dana modal dari kerajaan negeri, latihan dari universiti tempatan, dan bimbingan daripada syarikat swasta bertaraf nasional. Aspek penting dalam perkongsian ini adalah mekanisme rundingan dan penyertaan belia dalam proses membuat dasar. Dewan Muda Johor (DMJ) memainkan peranan penting sebagai platform perundingan, memastikan suara belia didengar dalam perancangan strategik. Kajian Pusat Penyelidikan Belia ASEAN (2023) menunjukkan bahawa pendekatan ini meningkatkan rasa memiliki dan komitmen belia terhadap inisiatif pembangunan. Kesimpulannya, *Partnership* dalam pembangunan belia Johor bukan sekadar mekanisme sokongan, tetapi satu revolusi dalam memahami potensi generasi muda. Ia meletakkan belia sebagai rakan kongsi aktif, bukan sekadar penerima manfaat, dalam mereka bentuk masa depan sosio-ekonomi negeri.

Diharapkan melalui usaha bersama ini, belia Johor akan terus berkembang sebagai pemimpin masa depan yang dinamik dan berwawasan. Dengan peningkatan kemahiran, pengetahuan, dan pengalaman yang diperoleh melalui pelbagai inisiatif dan program yang disediakan, belia Johor akan menjadi generasi peneraju yang mampu membawa negeri Johor ke arah kemajuan dan kecemerlangan yang lebih tinggi.

KESIMPULAN

Kesimpulannya, pelbagai inisiatif dan kemudahan seperti Hab Belia Antarabangsa Johor, Program Bantu Belia Islam Johor, dan Agenda Maju Johor 2030 telah menyediakan sokongan yang signifikan untuk memperkasa belia di Johor. Misalnya, Hab Belia Antarabangsa Johor telah menjadi platform utama bagi belia dari pelbagai latar belakang untuk berinteraksi, berkongsi pengalaman, dan memperluaskan wawasan mereka. Sementara itu, Program Bantu Belia Islam Johor telah memberi tumpuan kepada pembangunan belia berteraskan nilai-nilai Islam yang mendorong keserasian sosial dan keharmonian dalam masyarakat.

Pertumbuhan pesat jumlah belia, yang mencapai 1,156,500 pada tahun 2022, mencerminkan komitmen yang tinggi untuk memajukan generasi muda dan memastikan mereka memberi impak positif

terhadap pembangunan negara. Contohnya, dengan adanya Agenda Maju Johor 2030, terdapat pelbagai program pembangunan belia yang bertujuan untuk meningkatkan kebolehan belia dalam bidang teknologi, keusahawanan, dan kepimpinan. Hal ini memastikan bahawa belia Johor tidak hanya menjadi penerima manfaat, tetapi juga penggerak utama dalam mewujudkan transformasi positif dalam masyarakat.

Pertubuhan belia di Johor memainkan peranan penting dalam menyediakan platform bagi belia berkongsi idea, mengekalkan identiti budaya, serta menyumbang kepada pembangunan sosial dan ekonomi negeri. Dengan adanya pertubuhan seperti Persatuan Belia Johor, belia dapat terlibat dalam pelbagai aktiviti sukarela yang memperkukuhkan solidariti dan kesetiaan terhadap tanah air. Melalui usaha-usaha ini, identiti belia Johor semakin terjalin rapat dengan warisan budaya dan nilai-nilai tradisional yang kaya.

Melalui integrasi teknologi, kesedaran sosial, dan peluang ekonomi, melahirkan identiti belia Johor yang berdaya saing, produktif, dan sihat adalah kunci kepada kelestarian dan kemajuan negeri serta negara pada masa hadapan. Dengan akses kepada pelbagai platform digital dan latihan kemahiran digital, belia Johor mampu bersaing dalam era globalisasi yang semakin mencabar. Selain itu, kesedaran sosial mengenai isu-isu penting seperti alam sekitar dan kesamarataan gender turut ditekankan bagi memastikan bahawa belia Johor menjadi agen perubahan yang berkesan dalam masyarakat.

RUJUKAN

- Ahmad, N., & Zulkifli, M. (2023). Technology and Social Development in Malaysia: Youth Engagement and Digital Innovation. *Malaysian Journal of Social Sciences and Humanities*, 18(2), 134-149.
- Ali, R. (2022). Promoting Unity through Volunteer Programs: The Role of Youth in Johor. *International Journal of Multicultural Studies*, 17(3), 42-58.
- Bank Dunia. (2022). Laporan Pembangunan Ekonomi Belia.
- Berita Harian. (2018). Hab Belia Johor perintis pembangunan belia di negeri. *Berita Harian*.
- Berita Harian. (2023). Program Latihan Kerja dan Pengurangan Kesenjangan Ekonomi dalam Kalangan Masyarakat Terpinggir. *Berita Harian*.
- Berita Harian. (2023). Implementasi Teknologi untuk Kesejahteraan Masyarakat: Kajian Kes Social Distancing Assistant. *Berita Harian*.
- Berita Harian. (2023). Program Kesihatan Jantung Percuma DMJ Beri Manfaat kepada Komuniti. *Berita Harian*.
- Berita Harian. (2024). Dewan Belia Johor Mengintegrasikan Prinsip Madani Melalui Teknologi dan Digitalisasi. *Berita Harian*.
- Dewan Muda Johor. (2017). Agenda Maju Johor 2030: Memperkasakan belia untuk masa depan. Dewan Muda Johor.
- Dewan Muda Johor. (2022). Dokumen Strategik Pembangunan Belia.
- Dewan Muda Johor. (2023). Laporan Persidangan Kedua DMJ: Pemeraksanaan Southern Volunteers dan Cadangan Pembinaan LRT. Dewan Muda Johor.
- Dewan Muda Johor. (2024). Laporan Tahunan DMJ 2024: Prinsip Madani dan Inovasi Teknologi untuk Kebaikan Sosial. Dewan Muda Johor.
- Gidley, J. M., Hampson, G. P., Wheeler, L., & Bereded-Samuel, E. (2010). Social inclusion: Context, theory and practice. *The Australasian Journal of University-Community Engagement*, 5(1), 26-45.
- Harun, M. S. (2023). Youth Development as a Pillar for Johor's Future Success. *Southeast Asian Journal of Social Sciences*, 23(4), 34-49.
- Institut Penyelidikan Pembangunan Belia Malaysia (IYRES). (2022). Statistik Belia Malaysia 2022 (Vol. 10). Institut Penyelidikan Pembangunan Belia Malaysia.
- Ismail, N., & Hashim, R. (2019). *Democracy and Youth Participation: A Malaysian Perspective*. Kuala Lumpur: University of Malaya Press.
- Jabatan Belia dan Sukan Johor. (2024). Laporan Tahunan 2024: Program Sukan dan Rekreasi Belia.
- Jabatan Perpaduan Negara dan Integrasi Nasional. (2023). Laporan Akhir Indeks Perpaduan Nasional

Memperkasa Belia Johor: Integrasi Teknologi, Pembangunan Sosial, dan Peluang Ekonomi untuk Masa Depan yang Berdaya Saing

Mohd Sahrul Syukri Yahya, Mohd Gadaffie Abd Aziz & Mohd Azlan Ab Jalil

2022.https://www.perpaduan.gov.my/images/2023/document/dasar/ipnas/LAPORAN_AKHIR_IPNAS_2022_BM.pdf

- Johnson, S., & Taylor, M. (2021). Leveraging Technology for Social Impact: The Role of Tech-Enabled Social Startups. *Journal of Social Entrepreneurship*, 12(3), 345-360.
- Kementerian Belia dan Sukan Malaysia. (1997). Dasar Pembangunan Belia Negara.
- Kementerian Belia dan Sukan Malaysia. (2015). Dasar Belia Negara.
- Kementerian Belia dan Sukan. (2018). Senarai Pertubuhan Belia Bercawangan/Gabungan/Majlis di Negeri Johor.
- Kementerian Belia dan Sukan Malaysia. (2021). Laporan Tahunan: Peranan Forum Belia dalam Pembangunan Setempat. Kementerian Belia dan Sukan Malaysia.
- Kementerian Belia dan Sukan Malaysia. (2023). Laporan Transformasi Belia Nasional.
- Kementerian Belia dan Sukan Malaysia. (2023). Pek Orang Muda untuk Orang Muda (POMPOM): Membangunkan Kepimpinan Belia.
- Kementerian Belia dan Sukan Malaysia. (2023). Laporan Tahunan Program DMJ.
- Kementerian Belia dan Sukan. (2024). Laporan Tahunan Pembangunan Belia dan Inisiatif Sosioekonomi.
- Kementerian Kewangan Malaysia. (2023). Laporan Pemantauan dan Pengagihan Belanjawan Nasional.
- Kementerian Kewangan Malaysia. (2023). Laporan Pemantauan dan Penilaian Pakej Rangsangan Ekonomi (PRE) Ihsan Johor.
- Kementerian Komunikasi dan Multimedia Malaysia. (2024). Panduan Etika Digital untuk Belia Malaysia. Diakses daripada Kementerian Komunikasi dan Multimedia Malaysia.
- Lee, C., & Tan, K. (2021). The Impact of Public Transportation on Youth Mobility and Political Awareness: A Malaysian Perspective. *Journal of Southeast Asian Studies*, 52(4), 701-719.
- Lee, C. H., & Anwar, H. (2022). Fostering Unity Through Youth Collaboration in Diverse Societies. *Journal of Multicultural Education*, 18(2), 89-105.
- Lee, K. H., & Wong, C. Y. (2022). Reducing Stigma Through Digital Health Initiatives: A Case Study in Mental Health Services. *Asian Journal of Psychiatry*, 34, 12-21.
- Majlis Belia Malaysia. (2019). Laporan Tahunan 2019. Kuala Lumpur: Majlis Belia Malaysia.
- Majlis Belia Malaysia. (2023). Pelan Tindakan Sosioekonomi dan Pendidikan Belia Malaysia.
- Majlis Belia Malaysia. (2023). Laporan Pembangunan Sosioekonomi dan Pendidikan
- Mustafa, M. M., & Hashim, R. (2020). Community Empowerment Through Dialogue: Case Studies from Malaysia. *Asian Journal of Social Science*, 48(2), 193-210.
- New Straits Times. (2024). Johor Youth Innovate for Social Good through Hackathons. New Straits Times, 15 Mac 2024, hlm. 12.
- Perbadanan Islam Johor. (2017). Program Bantu Belia Islam Johor: Inisiatif untuk pembangunan ekonomi belia Islam. Perbadanan Islam Johor.
- Pusat Pembangunan Belia Johor (JOYDEC). (2019). Laporan Tahunan JOYDEC 2019. Johor Bahru: Pusat Pembangunan Belia Johor.
- Pusat Pembangunan Belia Johor (JOYDEC). (2023). *Laporan Program Pembangunan Belia 2023: Memperkukuhkan Kemahiran dan Kesihatan Belia Johor*. Johor Bahru: Pusat Pembangunan Belia Johor.
- Pusat Penyelidikan Belia ASEAN. (2023). Kajian Kerjasama Pembangunan Belia.
- Rahman, A., & Zainal, A. (2020). Youth Participation in National Development: The Role of Open Platforms. *Journal of Youth Studies*, 23(4), 245-262.
- Taylor Nelson Sofres Malaysia. (2020). Kajian Nilai dan Budaya Belia.
- United Nations Departments of Economic and Social Affairs. (2023). Definisi Belia.
- United Nations Development Programme (UNDP). (2016). Enhancing Youth Participation in Local Governance: A Guide to Best Practices. UNDP.
- United Nations Development Programme (UNDP). (2020). Tech for Good: Collaboration Between Social Startups and NGOs. UNDP.
- Universiti Teknologi Malaysia. (2022). Pelan Induk Pembangunan Belia Johor 2022-2030.
- Utusan Malaysia. (2023). Inisiatif Program Pembangunan Belia dan Kemahiran Keusahawanan. Utusan Malaysia.
- Utusan Malaysia. (2023). Inisiatif Program Bantuan untuk Komuniti Felda: Ke Arah Kelestarian Sosioekonomi. Utusan Malaysia. .
- Utusan Malaysia. (2023). Majlis Khatam Al-Quran dan Sesi Libat Urus: Menjana Kepimpinan Belia.

- Utusan Malaysia.
- Utusan Malaysia. (2023). Pentingnya Perpaduan Dalam Kalangan Belia Johor. Utusan Malaysia, 10 Oktober 2023, hlm. 8
- World Economic Forum. (2021). Impak Teknologi Maklumat dan Komunikasi terhadap Belia.
- Youth Policy Labs. (2017). Youth Participation in Development: Strategies for Promoting Active Youth Engagement. Youth Policy Labs.
- Zaini, M. A., & Hassan, N. (2023). Technological Skills Development for Competitive Youth: A Case Study in Johor. *Journal of Youth Development*, 12(2), 89-105.